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»فرهیختگان«درگفتوگوبامدیرانپارکعلموفناوریدانشگاهآزادگزارشمیدهد

توسعه اکوسیستم فناوری 
راه رسیدن به دانشگاه فناور 

یست بوم وج از بن بست  های سینما با تشکیل ز  خر

دانش بنیان ها 
 به کمک سینما می آیند؟
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دکترطهرانچیمطرحکرد

وم تبدیل سازمان سنجش لز
 به سازمان تنظیم گر سنجش تحصیلی 

دکتـــر محمدمهـــدی طهرانچی طی یادداشـــتی در 

اینستاگرام نوشت: »کنکور دکتری برگزار شد و دانشگاه 

آزاد در تعامل با ســـازمان ســـنجش پذیرای ۲۵۰۰۰ 

داوطلب با رعایت پروتکل  های بهداشتی بود. به بهانه 

برگزاری کنکور های کارشناســـی، کارشناسی ارشد و 

دکتری در مردادماه لازم دانستم نکاتی را پیرامون مساله 

حذف کنکور مطرح کنم تا باب گفت وگویی جدید در 

این موضوع باز شود.

 البته بـــا طرح این مباحـــث نمی خواهیم بر دغدغه 

عزیزان مان که منتظر برگزاری کنکور پراسترس امسال 

هستند، چیزی بیفزاییم، چراکه دیروز غفلت کردیم و 

امـــروز چار ه ای جز برگزاری کنکـــور نداریم و امید آن 

دارم امسال را با همه مشکلاتش پشت سر بگذاریم.

اما چرا نمی توانیم از کنکور جدا شویم؟ 

اجازه دهید در ابتدا از کنکور تحصیلات تکمیلی شروع 

کنیم و در گفتار بعد به کنکور کارشناسی بپردازیم.

 برگزاری کنکور برای ورود به تحصیلات تکمیلی بدین 

معناست که سوابق تحصیلی دانشجو طی چهار سال 

کارشناسی و دو سال کارشناسی ارشد، نمی تواند معیار 

خوبی برای ورود به مرحله بعد باشد و لازم است دانشجو 

برای ورود به تحصیلات تکمیلی در یک آزمون تستی 

شـــرکت کند، آزمونی که اقتصادی عجیب پیرامونش 

شکل گرفته  است.

جالب اســـت بدانید که دانشـــگاه  های مطرح دنیا به 

همین دانشجو براساس سوابق تحصیلی اش پذیرش 

می دهند! 

در میـــان اعضای هیات علمی کـــه نظاره گر کیفیت 

دانشـــجویان ورودی تحصیـــلات تکمیلی هســـتند 

اتفاق نظـــر کامل بـــر ناکارآمدی کنکـــور تحصیلات 

تکمیلـــی وجود دارد و امروز بایـــد اعتراف کرد همان 

بلایی که کنکور کارشناســـی بر ســـر آموزش وپرورش 

آورده، بـــا برگزاری کنکور تحصیلات تکمیلی بر ســـر 

آموزش عالی آمده  است.

اشکال کجاست؟ چرا سوابق تحصیلی و نمرات مستمر 

ترمی دانشجو در دوره کارشناسی و یا کارشناسی ارشد 

نمی تواند اعتبار بخش وضعیت دانشـــجو برای ورود 

به مقطع بعد باشـــد؟ کنکور تحصیلات تکمیلی چه 

مزیتی دارد؟ 

حتما تستی بودن و در یک روز بودن کنکور نقطه ضعف 

و یکسان بودن سطح امتحان، امنیت و عاری از تقلب 

بودن، نقطه قوت آن هستند.

اماچرا نمی توان این دو مزیت را به درون دانشگاه برد و 

با انجام امتحانات تشریحی مستمر ترمی نقطه ضعف 

تستی بودن سوالات و در یک روز بودن آزمون را برطرف 

کرد. به نظر می رســـد تا زمانی که ســـازمان سنجش 

آموزش کشور از یک سازمان مجری سنجش به سازمان 

تنظیم گر سنجش تحصیلی تبدیل نشود ما در چنبره 

کنکور گرفتاریم و روز به روز شـــاهد تخریب پایه  های 

آموزش کارشناسی در کشور خواهیم بود. البته ترمی 

که به صورت مجازی گذشـــت، مشکلات آزمون  های 

پایان ترم همه دانشـــگاه  ها را عیان ســـاخت و نشان 

داد که امروز نظام ارزش گذاری آموزش چالش جدی 

آموزش عالی است.«

وس آزمایشگاهی بخش تئوری در
 به صورت مجازی برگزار می شود

رضا مســـعودی، سرپرســـت واحـــد علوم وتحقیقات 

دانشـــگاه آزاد، درباره ابهامات دانشجویان این واحد 

دانشگاه آزاد پیرامون برگزاری کلاس عملی به صورت 

مجازی گفت: »برگـــزاری کلاس عملی به این صورت 

که فیلم برای دانشجویان ارسال شود، صحت ندارد.«

وی در ادامه بیان کرد: »دانشجویان در کلاس عملی 

دو  بخـــش تئـــوری و عملی دارند؛ بـــه این صورت که 

دانشجویان زمانی که در آزمایشگاه حاضر می شدند، 

اســـتاد طی یک تا دو ســـاعت  بخش تئوری مربوط به 

این دوره را توضیح می داده اســـت. هم اکنون با توجه 

به شـــیوع کرونا و وضعیت فعلـــی این  بخش تئوری را 

به صورت فیلم آموزشی تبدیل کرده ایم تا دانشجویان 

این فیلم را دانلود و مطالعه کنند.«

سرپرست واحد علوم وتحقیقات در ادامه اضافه کرد: 

»دانشجویان قبل از اینکه به آزمایشگاه برای گذراندن 

دروس عملی مراجعه کنند، این فیلم  ها را مشـــاهده 

می کنند.«

مسعودی در ادامه درباره نحوه کار آزمایشگاه  ها گفت: 

»هم اکنون آزمایشـــگاه  ها برای گذراندن کلاس  های 

عملی با رعایت پروتکل  های بهداشتی و فاصله گذاری 

اجتماعـــی، همچنین حضور حداقلی دانشـــجویان 

درحال کار هستند.«

سرپرست واحد علوم وتحقیقات دانشگاه آزاد در ادامه 

با بیان اینکه برخی دانشـــگاه  های کشور به برگزاری 

کلاس  های عملی به صـــورت مجازی اقدام کرده اند، 

افزود: »هم اکنون در واحد علوم وتحقیقات فقط  بخش 

تئوری دروس آزمایشـــگاهی به صورت مجازی برگزار 

می شود.«

مســـعودی در ادامه درباره نحوه اطمینان از سلامت 

دانشـــجویان دارای واحـــد عملی بـــرای حضور در 

آزمایشگاه نیز گفت: »دانشجویان براساس اعلام وزارت 

بهداشت برای حضور در آزمایشگاه باید تست یا گواهی 

سلامت را به همراه داشته باشند.«

»فرهیختگان« انگار زور هیچ کس و هیچی به این غول بزرگ نمی رسد 

و حتی کرونا که برای مقاطعی دنیا را هم تعطیل کرده بود، حریفش 

نشد که نشد و در نهایت نیز پنجشنبه هفته گذشته کنکور، داوطلبان 

مقطع دکتری را به خط کرد تا آب پاکی روی دست داوطلبان دیگر 

مقاطع برای ورود به دانشگاه ریخته شود و مسئولان این حوزه عزم 

جزم شان را برای عدم برگزاری کنکورها نشان دهند. 

دو روز قبل بعد از کش و قوس های فراوان و تعویق های چندباره در 

زمان برگزاری کنکـــور دکتری، از میان 179 هزار و 7۰4 داوطلب 

ثبت نام کننده تنها 1۵۰ هزار نفـــر در 143 حوزه امتحانی که در 

6۰ شهرســـتان کشور برگزار شده بود، دور هم جمع شدند تا برای 

رسیدن به صندلی دانشگاه ها و تحصیل در 7 گروه آموزشی و ۲4۵ 

کدرشته امتحانی، حضور در اولین کنکور دوران کرونایی کشور را 

تجربه کنند؛ البته در کنار استرس قبولی و یا رد شدن در این ماراتن 

باید نگران مبتلا شدن به کروناویروس هم باشند تا نگرانی هایشان 

تکمیل شود، اما انگار این مساله چندان برای مسئولان جایگاهی 

نداشت و علی رغم وعده و وعیدها مبنی بر رعایت کامل پروتکل های 

بهداشتی برای حضور بیش از صد هزار نفر در اولین کنکور 99، اما 

آنچه در میدان عمل اجرا شد، حواشی زیادی را برای دست اندرکاران 

برگزاری این کنکور به همراه آورد. 

تاییدوتکذیبتوزیعپکبهداشتیداوطلبان

هشتم اردیبهشت ماه فاطمه زرین آمیزی، سخنگوی سازمان سنجش 

کشور از توزیع پک های بهداشتی متشکل از ماسک، دستکش و مواد 

ضدعفونی کننده میان داوطلبان خبر داد و قرار بود هر داوطلبی با 

در اختیار داشـــتن یکی از این پک ها وارد جلسه آزمون شود تا بعد 

از رعایت فاصله گذاری فیزیکی و به تبع تامین نیازهای بهداشتی 

داوطلبان، مشکلاتی از بابت ابتلای داوطلبان به بیماری کرونا وجود 

نداشته باشد، اما انتشار چند عکس از جلسه برگزاری آزمون که از 

خوراکی خوردن یکی از داوطلبان و نبود ماسک بر صورت برخی دیگر 

حکایت داشـــت، نشان می داد که روند برگزاری آن طور که مدنظر 

بود، پیش نرفت و همین مســـاله نیز حاشیه ساز شد، البته واکنش 

این مقام مسئول به عکس های منتشر شده نیز در جای خود قابل 

توجه است. به طوری که زرین آبادی درباره ماسک نداشتن برخی از 

داوطلبان گفته بود: »به داوطلب تذکرهای لازم داده شد، اما ممکن 

است داوطلب لحظه ای برای تطبیق چهره با عکس، ماسک خود 

را برداشته است و دوباره ماسکش را به صورت زده باشد. اگر همان 

لحظه از فرد عکس گرفته شده است دلیل نمی شود که آن را تخلف 

شمرده و به کل کنکور دکتری تعمیم دهیم.« 

غیبت ۲9 هزار نفری داوطلبان شرکت کننده در اولین کنکور سال 

99 نشان می دهد برخلاف صحبت های رضا محمدی، معاون امور 

آزمون های سازمان سنجش آموزش کشور که چندی پیش گفته بود 

9۵ درصد داوطلبان خواهان برگزاری کنکور هستند، چندان تمایلی 

برای حضور در این امتحان ندارند و ترجیح می دهند در شرایط فعلی 

به سلامتی شـــان فکر کنند، از سوی دیگر حالا که کنکور دکتری 

برگزار شده، مســـئولان سازمان سنجش از عدم تصمیم شان برای 

توزیع پک ها می  گویند. به عبارت دیگر فاطمه زرین آبادی روز گذشته 

درباره عدم توزیع این پک ها به طور کلی صحبت های چند ماه پیش 

خود را نقض می کند و می گوید: »سازمان سنجش آموزش کشور قرار 

نبود پک بهداشتی بین داوطلبان توزیع کند؛ اما ۵۰ هزار ماسک 

بین حوزه ها برای داوطلبان توزیع کرد.« طبق اظهارنظر این مقام 

مسئول از میان 1۵۰ هزار داوطلب شرکت کننده در کنکور دکتری، 

تنها ۵۰ هزار نفر موفق شدند ماسک دریافت کنند و این بدان معنی 

است که اگر داوطلبی به هر دلیلی نتوانسته بود با ماسک وارد جلسه 

آزمون شود، عملا ماسکی برای او درنظر گرفته نشده بود. موضوعی 

که قطعا در شرایط فعلی که بیماری کرونا دوباره به اوج خود رسیده، 

زنگ خطر جدی محسوب می شود، اما ظاهرا صدایش آن طور که 

باید بلند نبوده که به گوش مسئولان مربوطه برسد.

ازعادیبودنورودتلفنهمراهبرسرجلسهآزمونتاروند

تشخیصچهرهداوطلب

در کنار عدم رعایت پروتکل های بهداشتی و غیبت پک های بهداشتی 

در سر جلسه کنکور دکتری، سهولت در تقلب و انتشار عکس دفترچه 

ســـوالات و به همراه داشتن تلفن همراه توســـط داوطلبان هم از 

نکات قابل تامل اولین آزمون امســـال به شمار می رود، مساله ای 

که وقتی در کنار گلایه های داوطلبان از دیر شـــروع کردن آزمون 

در تعدادی از حوزه ها، قرار دادن آنها در اتاق های کوچک با تعداد 

بالا و عدم تهویه مناسب، عدم تب سنجی از داوطلبان در بسیاری از 

حوزه ها، عدم رعایت فاصله ایمن میان صندلی ها و... قرار می گیرد، 

نشان می دهد مسئولان نه تنها تغییر چندانی در روند برگزاری آزمون 

نداده اند، بلکه عملا در رعایت نکات ایمنی برای جلوگیری از تقلب 

و... نیز سهل انگاری صورت گرفته است. البته ابراهیم خدایی، معاون 

وزیر علوم مساله سهولت انجام تقلب در آزمون دکتری را رد کرده و 

می گوید: »این مســـائل ادعاست و سایر داوطلبان اگر تخلفی در 

آزمون دیده اند با سند به سازمان سنجش گزارش کنند، این گزارش ها 

بررسی می شود و اگر تخلفی صورت گرفته باشد پیگیری می شود.« 

جالب تر اینکه این مقام مســـئول بردن گوشی تلفن همراه توسط 

داوطلبان به سر جلسه آزمون را مساله عادی تلقی می کند و معتقد 

است: »همیشه افرادی هستند که تخلف می  کنند، در سال  های 

گذشته هم برخی داوطلبان علی رغم انجام بازرسی بدنی از طریق 

روش هایی تلفن همراه را به داخل جلسه می  بردند. متخلف، متخلف 

است و سال  های گذشته هم از این دست اتفاقات داشته ایم. در هر 

آزمون از این تخلفات موردی پیش می آید.« 

معاون وزیر علوم انتشـــار عکس از دفترچه سوالات را بدون ایجاد 

مشـــکل امنیتی برای این آزمون دانســـته است؛ چراکه به گفته او 

داوطلب بعد از فریب مراقب توانسته سوالات را از جلسه آزمون خارج 

کـــرده و بعد از اتمام زمان کنکور اقدام به عکس گرفتن از آن کند. 

یکی دیگر از حواشی این آزمون اظهارنظر برخی داوطلبان مبنی بر 

امکان حضور فردی دیگر به جای داوطلب اصلی بر سر جلسه آزمون 

است که خدایی درباره اش این طور گفته بود: »تشخیص چهره در 

کنکور دکتری حذف نشـــده بود و همانند سنوات قبل انجام شد. 

در این شـــرایط وقتی مراقبان نزدیک بشوند، داوطلبان می گویند 

شـــیوه نامه رعایت نشـــد و وقتی به داوطلب نزدیک نشوند شاهد 

اظهارات اینچنینی هســـتیم. در کل فضای مجازی حدود 4 تا ۵ 

تصویر داوطلب بدون عکس و یک فیلم از بیمارستان طالقانی درحال 

دست به دست شدن است.« علی رغم همه این اظهارنظرها نمی توان 

از کنار تخلفات رخ داده در آزمون دکتری سال 99 بی تفاوت گذشت؛ 

آن هم در شـــرایطی که کرونا بیخ گوش داوطلبان نشسته بود تا با 

کوچک ترین اشتباه سلامتی آنها را به خطر بیندازد، حالا موضوع 

برگزاری ایمن این آزمون نیز تا حدودی زیر سوال رفته است. 

عضوکمیسیونآموزش؛نگرانیمانبرایعدمرعایتکامل

پروتکلهایبهداشتیدرستبود

عدم مدیریت درست در رعایت پروتکل های بهداشتی باعث شد تا 

پای اعضای کمیســـیون آموزش مجلس نیز به میدان باز شود و از 

نگرانی هایشان در برگزاری کنکور سراسری بگویند. احمد نادری، 

نماینده مردم تهران و عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 

بعد از برگزاری کنکور دکتری در توئیتر خود نوشت: »همان طور که 

دو شب پیش اعلام کردم، نسبت به رعایت کامل پروتکل ها در کنکور 

دکتری تردید داشـــتیم و تضمین خواستیم که جدی گرفته نشد. 

وضعیت امروز این نگرانی را تایید کرد. آیا وقت آن نیست تا مسئولان 

برگزاری، به مردم توضیح دهند آزمون های 7۰۰ هزار و بالای یک 

میلیونی را  چگونه می خواهند مدیریت کنند؟« 

زوایایبرگزاریکنکوردکتریدرمجلسبررسیمیشود

در کنـــار مجلســـی ها، فاطمه محمدبیگی، عضو هیات رئیســـه 

کمیسیون بهداشـــت نیز در گفت وگو با رسانه ها از نحوه برگزاری 

کنکور دکتری ابراز نگرانی کرده و گفته بود: »کمیسیون بهداشت و 

درمان طی هفته های اخیر، چندین جلسه با محوریت بررسی جوانب 

مختلف کرونا داشت که ازجمله آنها بررسی شرایط برگزاری کنکور در 

شرایط کرونایی بود. نتیجه جلسات در قالب نامه ای از سوی ریاست 

کميسيون به رئیس جمهور در 1۰ بند ارسال شد؛ طی آن اعلام شد 

کمیسیون بهداشت موافق برگزاری کنکور در شرایط بهتر و بعد از 

کنترل کروناست، اما با وجود تذکرات جدی به دولت و وزارت علوم، 

آنها تصمیم به برگزاری کنکور دکتری در شرایط فعلی گرفتند.« او 

حتی از طرح دو فوریتی با موضوع بررسی جوانب مختلف برگزاری 

یا تعویق کنکور و بررســـی زوایای برگزاری کنکور دکتری خبر داده 

بود که قرار است هفته آینده در صحن علنی مجلس مطرح شود؛ 

از ســـوی دیگر آن طور که این مقام نظام ســـلامت کشور می گوید 

هرگونه گزارش مبنی بر تخلف و عدم اجرای پروتکل های بهداشتی 

در جلسات برگزاری آزمون باعث خواهد شد که نمایندگان وزیر علوم 

و تحقیقات را به مجلس فرا بخوانند و حالا باید منتظر ماند و دید که 

در آینده زور کرونا به کنکور دکتری رسیده است یا خیر. 

ونا؛ برای وزارت علوم دردسر می شود؟ برگزاری کنکور دکتری در شرایط کر
  گزارش  چه خبر از دانشگاه

»فرهیختگان« وضعیت دانشگاه های استرالیا و راهکارهای اصلاحات بودجه ای را
 بررسی می کند

 کمبود درآمد 13 میلیارد دلاری  
6در دانشگاه های استرالیا
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